
Kan være noe for de minste
I begrunnelsen for å komme i 
gang med forsøkene på Nord-
landskysten, har Nordland 
Fylkes Fiskarlag anført at det 
er tydelig økende makrellfo-
rekomster, stadig lengre nord. 
Det har vært tatt akseptable 
fangster med not, men man 
ønsker primært å prøve ut om 
den minste flåten kan ha noe 
å hente i et dorgefiske etter 
mønster av det sesongfisket 

som tradisjonelt foregår fra 
Møre og sørover hver som-
mer.

– Vi nordfra som vanligvis 
deltar i fisket på Sør-Vestlan-
det kunne selvfølgelig spare 
betydelige seilingsutgifter 
ved å fiske makrellen i Nord-
land. Fisken her nord er også 
betydelig større, slik kjøperne 
primært ønsker den. 

Et prøvefiske ville gi oss 

mulighetene til å få avklart 
bakgrunnen for denne stør-
relsesforskjellen, samtidig 
som vi fikk analysert kvali-
teten på nord-makrellen ut 
fra hva markedene vil ha. Et 
vellykket prøvefiske kunne 
gitt betydelige gevinster – 
men den muligheten får vi 
altså ikke, konstaterer en 
skuffet Odd-Terje Dybos fra 
Brønnøysund.

Mest mulig forskning for hvert kilo makrell
– Vi har ingen 
motforestil-
linger mot et 
forsøksfiske 
på Nordlands-
kysten. 

Men som 
forskere er 
vi nødt til å 
bruke ma-
krellkvoten slik at vi får mest 
mulig forskning igjen for 
hvert kilo. Og det gjør vi ikke 
gjennom det kommersielle 

prøvefisket som her er fore-
slått, sier makrell-ansvarlig 
ved Havforskningsinstituttet, 
Leif Nøttestad.

Nøttestad beklager at det 
finnes såpass knappe fors-
kningsressurser til disposi-
sjon, og han understreker at 
dagens kvote derfor er satt 
inn i et helhetlig system som 
skal gi optimal effekt. 

I praksis betyr det at 
forskningskvoten av makrell 
brukes både som delbetaling 

for innleide større fiskefartøy, 
samtidig som disse fartøy-
ene forsker på makrellen de 
fisker – og har en rekke andre 
oppgaver mens de er innleid 
på forskningstokt.

– Vi er ledende i verden på å 
hente inn mest mulig forskjel-
lige data på toktene. 

Men det betyr også helt spe-
sielle krav til fiskebåtene som 
brukes som forskningsfartøy. 
De må ha plass til inntil 15 
forskere om bord, de må ha 

moderne akustisk fiskele-
tingsutstyr, de må kunne fiske 
med pelagisk trål, og de må 
være høye nok til å fungere 
som observasjonsplattform 
under sjøpattedyrtelling. 

Bare for å nevne noen av 
de aktivitetene som foregår 
under et økosystemtokt som 
det vi går i gang med i Nor-
skehavet litt ut i juli – og der 
makrellen er tema, forteller 
Nøttestad.

Til dette toktet er det 

snurperne «Brennholm» og 
«Libas» som får kalle seg 
forskningsskip i noen uker, i 
samarbeid med både nor-
ske, færøyske og islandske 
havforskere. 

De skal også lete etter 
”silda som forsvant”, og, som 
tidligere omtalt, forsterkes 
med ytterligere letekapasitet 
utover i august. 
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Sjarkfisker 
Odd-Terje 
Dybos fra 
Brønnøysund 
er oppgitt 
over manglen-
de interesse 
og engasje-
ment fra 
offentlig hold 
når fiskerne gjør det de hele 
tiden blir oppfordret om fra 
samme hold; å lete etter nye 
fiskerier og alternativer til 
torskefisket.

Det meste på plass
– Alt ligger til rette for å kunne 
får dette til. Makrellen vet vi 
finnes, fiskerne er interessert, 
og vi har kjøpersiden på gang. 
Men det er likevel en del usik-
kerhetsmomenter som bør og 
må avklares før vi er sikker 
på at dette kan bli et stabilt og 
bærekraftig sesongfiskeri, sier 
Dybos.

Derfor søknaden om en slump 
makrell til bruk i et prøvefiske. 

Nordland Fylkes Fiskarlag har 
tatt seg av papirarbeidet på 
vegne av sjarkfiskerne i eget 
fylke og resten av landsdelen. 

Forskning
Rent bortsett fra de kommer-
sielle muligheten man ser i 
et nordlig makrellfiske, så 
mener fylkeslaget det vil være 
av forskningsmessig verdi å 
kartlegge ytterligere data om 
makrellforekomstene på denne 
delen av kysten – størrelsesfor-
deling, kondisjon, utbredelse 
og lignende informasjon som 
kunne samles inn under et 
prøvefiske.

Runddans
Det opprinnelige initiativet som 
kom fra Brønnøy Fiskerlag i 
2008 har senere forflyttet seg 
mellom fylkeslaget, departe-
mentet, direktoratet og Hav-
forskningsinstituttet – med 
henvisninger fra den ene til den 
andre som mulig ansvarlig for 
en eventuell avgjørelse.

– Og vi vinner ikke fram 
med noe som helst i Oslo eller 
Bergen. 

Dette virker nærmest som en 
uthalingstaktikk for å kamu-
flere det som i bunn og grunn 
er et avslag. 

Vi mener dette er et fors-
kningsprosjekt så godt som noe 
for næringa, og jeg lurer svært 
på hva forskningsavsetningen 
av makrellkvoten i stedet bru-
kes til, sier Dybos.
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VIL PRØVE: Kystfiskerne i nord mener det kan være ressursgrunnlag for et dorgefiske etter 
makrell også utenfor Nordlandskysten. Men forskningskvote for å prøve det ut, får de ikke.
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Fakta: MakRELL
I årets reguleringer av makrell-QQ

fisket har Fiskeri- og kystdepar-
tementet fastsatt den norske 
totalkvoten til 180.424 tonn. Av 
dette er det satt av 3.150 tonn til 
«forsknings- og undervisnings-
formål».

Nordland Fylkes Fiskarlag QQ

har søkt om en andel av dette 
kvantumet på mellom 200 og 
400 tonn til et prøvefiske for 
inntil 10 båter. Båtene skulle ha 
sine inntekter fra levert fangst, 
og samtidig forplikte seg til å 
bidra med data fra prøvefisket til 
forskningsformål.

– Vi har søkt om en 
liten forskningskvote 
for å finne ut om det 
er grunnlag for et dor-
gefiske etter makrell 
utenfor Nordland. Men 
det hele ender i en rund-
dans mellom forskere og 
myndigheter.

z makrell

Odd-Terje 
Dybos

Vi mener dette er  ”et forskningsprosjekt 
så godt som noe for 
næringa, og jeg lurer 
svært på hva fors-
kningsavsetningen av 
makrellkvoten i stedet 
brukes ti.
Odd-Terje Dybos, fisker
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